《国际 0A 期刊推荐名录》 期刊信息采集工作说明

尊敬的主编/编辑:

为维护良好出版环境,保护科研成果的可信度和可靠性,中国图书进出口(集团)有限公司、中国高校科技期刊研究会与清华大学图书馆发起组建国际 0A 期刊评价委员会,研制发布《国际 0A 期刊推荐名录》,遴选较高质量、较好声誉的 0A 期刊,为科研人员避开低质量期刊、更好地选择成果发表平台提供信息支持。

为进一步完善期刊信息,现面向期刊编辑部开展信息采集工作。如贵刊有意参与《国际 0A 期刊推荐名录》遴选,请及时填写问卷。我们十分感谢您的支持,并期待您的积极参与。

期刊应满足的基本条件:

1)具有标准国际连续出版物号(ISSN)。创刊时间超过一年或出版 10 篇论 文以上。

 主要面向科研人员或相关领域从业者,定期出版原创性论文的科技类学 术期刊。期刊应有明确具体的征文目标范围。

3) 期刊必须为完全开放获取期刊。对本期刊的开放获取相关政策应有明确 说明和呈现,包括:版权条款说明、开放获取许可条款说明(如 Creative Commons) 等。

 有持续运营的期刊官方网页或出版机构网站下属独立网页。网页应详细 介绍期刊基本信息、目标领域、论文发表流程等。

5) 实施同行评议。同行评议流程需由期刊官方提供公开、及明确清晰的说 明。

期刊评审流程:

《国际 0A 期刊推荐名录》的期刊信息采集工作采用组织方主动评审和编辑 部申请评审两种渠道: 1. 组织方主动评审是指针对具有较好开放科学实践的学术期刊,组织方主动收集期刊相关信息纳入评审范畴。

编辑部申请评审是指针对未在期刊推荐名录的期刊,编辑部可填写信息
采集问卷,申请组织方开展评审工作。

《国际 0A 期刊推荐名录》定期更新一次,长期开放期刊信息采集,定期由 工作组开展期刊信息审核工作,审核通过的期刊参与专家团队的同行评议与推荐。

《国际 0A 期刊推荐名录》界定近 3 年创刊的期刊为新刊,在评审过程中按照分类评价的原则为新刊专设评审小组。

信息填写方式:

《国际 OA 期刊推荐名录》期刊信息采集问卷 如有任何疑问请及时联系我们: <u>oarl@cnpiec.com.cn</u>

Dear Chief Editor/Editor,

To maintain a positive publishing environment and protect the credibility and reliability of scientific research outcomes, China National Publications Import & Export Group, Society of China University Journals, and Tsinghua University Library have initiated the establishment of the International OA Journal Evaluation Committee. This committee seeks to develop and release the *International OA Journal Recommended List*, which aims to select high-quality and well-reputed OA journals. The list provides informational support for researchers, helping them avoid low-quality journals and better select platforms for publishing their research articles.

To further enhance the collection of journal information, we are conducting an information collection work targeting journal editorial offices. If the journal is interested in participating in the selection process for the *International OA Journal Recommended List*, please complete the questionnaire promptly. We greatly appreciate your support and look forward to your participation.

- 1. Basic Requirements for Journals:
- 1) Should have a standard International Standard Serial Number (ISSN) and have been established for more than one year or published more than 10 articles.
- 2) Should primarily target researchers or professionals in related fields and regularly publish original research papers as a scientific academic journal. The journal should have a clearly defined scope for soliciting contributions.
- The journal must be a fully Open Access journal. It should explicitly state and present its open-access policies, including copyright terms and open-access license terms (e.g., Creative Commons).
- 4) The journal must have a continuously maintained official website or an independent webpage under the website of the publisher. The webpage should provide detailed information about the journal, including basic information, research fields, and the article publication process.
- 5) The journal must implement peer review. The peer review process should be publicly and clearly explained by the journal's official platform.
- 2. Journal Evaluation Process:

- The journal information collection for the *International OA Journal Recommended List* is conducted through two channels: proactive evaluation by the committee and application-based evaluation by editorial offices:
 - Proactive Evaluation by the Committee: This refers to the committee actively collecting relevant information on academic journals with good open science practices and including them in the evaluation scope.
 - Application-Based Evaluation by Editorial Offices: For journals not included in the recommended list, editorial offices can complete the information collection questionnaire to apply for evaluation by the committee.
- 2) The International OA Journal Recommended List is updated regularly. Journal information collection remains open long-term, with periodic reviews conducted by the working group. Journals that pass the review process are subject to peer review and recommendation by an expert team.
- Journals launched within the past three years are categorized as new journals. During the evaluation process, a dedicated review team is established for new journals based on the principle of classified evaluation.

3. Information Submission:

Questionnaire for Journal Information Collection of the International OA Journal Recommended List

If you have any questions, please feel free to contact us via email: <u>oarl@cnpiec.com.cn</u>